



# ကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူၤ

မၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပှၤဂွံဝိခွဲးယာ်လၢကီၢ်ပယီၤခိၣ်ဒုသဝိပူၤ

## တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ်

လါအိကူး ၃၀ သီ, ၂၀၂၄ နံၣ်/ KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်- 24-320-D1

### တီအူကီၢ်ရူၣ်တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ်- SAC သုးဖီၣ်န့ၣ်ဆူၣ်ဒီးဒုးဃာ်သဝိဖိခံၤ လၢအပုၣ် ဃုာ်ဒီးပှၤလၢအသးအိၣ် ၁၆ နံၣ်တဂၤ ဖဲဒိၣ်ဖါခိၣ်ကီၢ်ဆၢ (လါယူၤလံ ၂၀၂၄ နံၣ်)

တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ်တဘျီအံၤ ပာ်ဖျါဝဲ တၢ်ကဲထီၣ်သးလၢဒိၣ်ဖါခိၣ်ကီၢ်ဆၢ, တီအူကီၢ်ရူၣ် ဖဲလါယူၤလံ ၂၀၂၄နံၣ်လီၤ. ဖဲ လါယူၤ လံ ၂၂သီ, ၂၀၂၄နံၣ်အနံၤ ဆၢတူၢ်ဂီၤကရူၢ် ခးဝဲထံကီၢ်တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ်ကီၢ်ဆၢ (SAC) အသိလုၣ်တဖၣ်ဖဲလုၣ်သိၣ်ဒီး တီအူကီၢ်ရူၣ်အဘၣ်စၢၤ ဖဲဒိၣ်ဖါခိၣ်ကီၢ်ဆၢန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဒုးဝံအလီၢ်ခံ တနံၤပီအတီၢ်ပူၤ SAC သုးဖီလၢအအိၣ်လၢန့ၣ်န့ၣ်မဲၤ (ရမံးလၢ)သုးကလၢတဖၣ် ဖီၣ်န့ၣ်ဆူၣ်သဝိဖိသးစၢ် ခံၤလၢအပုၣ်ဃုာ်ဒီးဖိသ့တဂၤ ဖဲအဝဲသ့ၣ်လဲၤဝဲဆူတီအူကီၢ်အဆၢ ကတီၢ် မ့ၢ်လၢတၢ်ဆိမိၣ်ကမၢ်အိၣ်လၢအပုၣ်ဃုာ်လၢတၢ်ဒုးအဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. SAC သုးဖီသ့ၣ်တဖၣ်ဆူၣ်သဝိဖိဆူ SAC ခိၣ်သုးရူၣ်(ခလရ) နီၣ်ဂံၢ် (၃၉) သုးကလၢန့ၣ်လီၤ. လီၢ်ကဝီၤသဝိဖိသ့တဖၣ်န့ၣ်ဝဲလၢ SAC သုးဖီတဖၣ် မၤဆါပယုၤအဝဲသ့ၣ် ဖဲတၢ်သံကွၢ်သမံမိးအဆၢတီၢ်မ့ၢ်ဒိသိး အဝဲသ့ၣ်ကအၢၣ်လီၤတၢ်ကမၢ် လၢအတမ့ၢ်တတီၢ်ဘၣ် အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ် အကျိတဂၤအမိၢ်အပၢ်လဲၤဆူ ခလရ နီၣ်ဂံၢ် (၃၉) သုးကလၢ ဒိသိးကထံၣ်လိာ်သးဒီး ပှၤလၢတၢ်ဖီၣ်ဒုးဃာ်အိၣ်သ့တဖၣ် ဘၣ်ဆၢတၢ်ဂွံလိာ်အတၢ် လဲၤပးအိၣ်သကိးဘျီဝဲအံၤန့ၣ်လီၤ. ပှၤတသ့ၣ်ညါအတၢ်အိၣ်သး မ့တမ့ၢ်တၢ်ကဲထီၣ်သးဒီးအိၣ် နီတဂၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ.<sup>1</sup>

### တၢ်ဒုးကဲထီၣ်လၢ ဒိၣ်ဖါခိၣ်ကီၢ်ဆၢ

ဖဲလါယူၤလံ ၂၂ သီ, ၂၀၂၄ နံၣ် မ့ၢ်ဃုာ်လီၤအဆၢကတီၢ် ဆၢတူၢ်ဂီၤကရူၢ် (Polaris Star Team) လၢအပာ်ဖျါထီၣ်အသး ဒီးက မျၢ်တၢ်ဒိသဒး (PDF) ဒီးကညီဒိကလုာ်တၢ်ထုၣ်ဖျဲးသုးမ့ၢ်ဒိၣ် (KNLA) တဖၣ် လၢတၢ်တီခိၣ်ရိၣ်မဲအိၣ်လၢ သုးရူၣ်(၅) လၢအအိၣ်လၢသုးကနီၣ်ဂံၢ်(၂)ခိးခးန့ၣ်ထံ ကီၢ်တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ်ကီၢ်ဆၢ (SAC) သုးသိလုၣ် ၁၂ခိၣ်(လၢအအိၣ်လၢ ကလံ ထံးသုးဟ့ၣ်တၢ်ကလုာ်လီၤခါၣ်သးလၢအအိၣ်လၢတီအူကီၢ်)ဟဲက့ၤဝဲဆူလုၣ်သိၣ်သုးကလၢၤ လၢအအိၣ်လၢလုၣ်သိၣ်, ဒိၣ်ဖါခိၣ်

<sup>1</sup> တၢ်ဂွံတၢ်ကျိၤလၢ လံာ်ပာ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အိၣ်ဖဲ လါယူၤလံ ၂၀၂၄ နံၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆူဟ့ၣ်ထီၣ်အိၣ်လၢ လီၢ်ကဝီၤပှၤမၤ သကိးတၢ်တဂၤ ဖဲတီအူကီၢ်ရူၣ်အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအိၣ် လၢကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူၢ် KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖဲခွဲးယာ် အတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲလီၢ်ကဝီၤပူၤန့ၣ်လီၤ. ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲလီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ်တၢ်မၤလီၤဘၢ အိၣ်လၢအဝဲနီၢ် ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂွံတၢ်ကျိၤလၢ တၢ်ကွဲးရဲပုးအိၣ်ထီၣ်အိၣ် ဖဲပနီကဝီၤအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရဲထီၣ်တၢ်ဂွံတၢ်ကျိၤ န့ၣ်လီၤ.

ကီၢ်ဆၢၣ်, တီၢ်အူကီၢ်ရၢၣ် ဖဲတၢ်တီၢ်ဆၢၣ်သးတၢ်အိၣ်ဝံၤအလီၢ်ခံၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဒုးယံၣ်ဝဲ ၃န့ၣ်ရံၣ်အတီၢ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဝဲဖဲ လ့ၣ်သိၤဒီးတီၢ်အူဝဲၣ်ကျဲးအဘၢၣ်စၢၤန့ၣ်လီၤ. ဒ်လီၢ်ကဝီၤ PDF ဒီးသဝီဖိတဖၣ်ဟံ်ဖျါထီၣ်ဝဲအသိး SACသုးဖိအါဂၤသံဒီးဘၣ်ဒိဝဲ လၢတၢ်ဒုးဘျီဝဲအံၤန့ၣ်လီၤ. SAC သုးသိလ့ၣ်ဟးဂီၤတခါဒ် ဒီးဆၢၣ်တူၢ်ဂီၤကရူၢ်မၤန့ၣ်ဝဲ SAC သုးဖိတဖၣ်အကျိ (၇) ခိၣ်န့ၣ်လီၤ.

**တၢ်ဖိၣ်န့ၣ်ဆူၣ်ပုၤသးစၢ်ခံၣ်**

တၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဖဲလၢယူၤလဲ ၂၂သီ, ၂၀၂၄န့ၣ် မ့ၢ်ဃုၢ်လီၤဝံၤအလီၢ်ခံၣ် SAC သုးဖိလၢအဟံးတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢလၢအအိၣ်လၢ ခူၤန့ၣ်မဲၤ (၇ မံးလၢ) သုးကလၢၤသ့ၣ်တဖၣ် ဖိၣ်န့ၣ်ဆူၣ်သဝီဖိသးစၢ်ခံၣ်ဖဲအဝဲသ့ၣ်ဟးဒီးသိလံၣ်ယီၤလၢကျဲးဖဲအဘူးဒီးအဝဲသ့ၣ် သုးကလၢၤဒ်သိးက လဲၤဝဲဒ်ဆူၣ်တီၢ်အူဝဲၣ်အဆၢၣ်ကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. ခူၤန့ၣ်မဲၤ (ရမံးလၢ) သုးကလၢၤ အိၣ်ဆီလီၤအသးဖဲ တီၢ်အူဝဲၣ် ဒီးသၢဒီးကွဲးဝဲၣ်အ ဘၢၣ်စၢၤကျဲးကပၤ ဖဲဒိၣ်ဖိခိၣ်ကီၢ်ဆၢၣ်န့ၣ်လီၤ.SAC သုးဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဖိၣ်န့ၣ်သဝီဖိခံၣ်ဝံၤအလီၢ်ခံၣ်ဘၣ်တၢ်ဆၢၣ် အါဆူ SAC ခိၣ်သုးရၢၣ် (ခလရ) နီၣ်ဂံၢ် (၃၉) လၢအမ့ၢ် လ့ၣ်မဲၤ(၄မံးလၢ)သုးကလၢၤ လၢအအိၣ်ဆီလီၤအသးလၢ ဒိၣ်ဖိခိၣ်ဒီး ထီတထူၣ်ကီၢ်ဆၢၣ်အဆၢ န့ၣ်လီၤ.

သဝီဖိလၢတၢ်ဖိၣ်န့ၣ်ဆူၣ်အါ ခံၣ်မ့ၢ်ဝဲ စီၤအ--- (၂၁န့ၣ်) ဒီးစီၤဘ--- (၁၆န့ၣ်), ဒီးအဝဲသ့ၣ်မ့ၢ် ပုၤဒိသကိးန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်မ့ၢ် ကညီကလုာ် ဒီးကဲစ့ၢ်ကိး ပုၤခရံၣ်ဖိ ဒီးအိၣ်ဆိးဝဲလၢ ဒ---ဝဲၣ်, ဒိၣ်ဖိခိၣ်ကီၢ်ဆၢၣ်န့ၣ်လီၤ. စီၤအ--- မ့ၢ်ပုၤဃုၢ်မ့ၢ်ဟးဖျိးတဂၤဒီး အိၣ်ဆိးဝဲလၢ ဃ---သဝီ, ဒုလိၣ်မ့ၢ်န့ၣ်ဟီၣ်ကဝီၤ, ဒိၣ်ဖိခိၣ်ကီၢ်ဆၢၣ်န့ၣ်လီၤ. စီၤဘ---မ့ၢ်စ့ၢ်ကိးပုၤဃုၢ်မ့ၢ်ဟးဖျိးတဂၤ ဒီးအိၣ်ဆိးဝဲ လၢ ဖ---သဝီ, စံၤဘူၤတီၢ်ကရူၢ်, ဒိၣ်ဖိခိၣ်ကီၢ်ဆၢၣ်တချးတၢ်ဖိၣ်န့ၣ်အါအဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ.

လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ် လၢထံၣ်လိာ်ဘၣ်အသးဒီး စီၤအ--- ဒီးစီၤဘ---တချးလၢတၢ်ဖိၣ်န့ၣ်ဆူၣ်အဝဲသ့ၣ်ဆၢကတီၢ်ဒီးထံၣ် အဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဝဲဒီးအလီၢ်တဲစိယိ နာ်ဝဲလၢ SAC ဖိၣ်အဝဲသ့ၣ် ခိၣ်ဖျါလၢ ထံၣ်န့ၣ်ဝဲစီၤအ---ကူၤကတၢ်ကူၤတၢ်ကလၢ အမၤလီၤဘၢ အသး အိၣ်လၢအလီၢ်တဲစိယိန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ SAC သုးဖိတဖၣ် ဆိမိၣ်ကမၢ်အါလၢအဝဲသ့ၣ်မ့ၢ် PDF သုးလၢအထီၣ် ဒုး SAC သုးသိလ့ၣ်လၢအိၣ်လၢကလံၤထံးသုးဟ့ၣ်တၢ်ကလုာ်လီၤခါၣ်သး ဖဲနံၤအဝဲန့ၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဒ်လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိတဖၣ် ဟံ်ဖျါထီၣ်ဝဲအသိး တၢ်ကဘၣ်သံကွၢ်သမံသမိး ဒီးဖိၣ်ဒုးဃာ် စီၤအ--- ဒီးစီၤဘ--- ဖဲ SAC (ခလရ) နီၣ်ဂံၢ် (၃၉) သုးကလၢၤအိၣ်လီၤန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်နာ်ဝဲလၢ ဖဲတၢ်သံကွၢ်သမံသမိးအဆၢတီၢ် SAC ထူၤတီၢ်ဒီးမၤ ဆါပယွဲစီၤအ--- ဒီး စီၤဘ---အဃိ အဝဲသ့ၣ်ပျံၤတၢ်ဒိၣ်မး ဒီးတၢ်ခဲလၢ်လၢ SAC သုးသ့ၣ်တဖၣ်သံကွၢ်ဝဲတဖၣ် ကစံးဆၢဝဲလၢ 'မ့ၢ်' ခဲလၢ်န့ၣ်လီၤ. အဒိ, ဖဲ SAC မၤဆါပယွဲဒီး သံကွၢ်အါလၢ အဝဲသ့ၣ်ကဲ PDF ဧါန့ၣ် အဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်တကဲ PDF ဘၣ်ဆၢၣ် ကစံးဆၢဝဲလၢ 'မ့ၢ်' န့ၣ်လီၤ. (ဒ်သဝီဖိတဂၤ ဟံ်ဖျါထီၣ်ဝဲအသိး SAC (ခလရ) နီၣ်ဂံၢ်(၃၉) သုးခိၣ်လီၢ်လံၤတဂၤစံးဘၣ်အါလၢ စီၤဘ--- စံးဘၣ် SAC လၢ အဝဲပၣ်ဃုာ်ဖဲတၢ်ဒုးကဲထီၣ် ဖဲလၢယူၤလဲ ၂၂ သီ, ၂၀၂၄န့ၣ်အနံၤန့ၣ်လီၤ. သန့ၣ်ကွဲ စီၤအ--- အမိၢ်ဒီး လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိတဖၣ်စံးဘၣ် KHRG လၢစီၤအ---ဒီးစီၤဘ---တမ့ၢ် PDF ဘၣ်န့ၣ်လီၤ).

SAC သုးဖိၣ်န့ၣ်ဆူၣ် စီၤအ---ဒီးစီၤဘ---ဝံၤ ဆၢဝဲဆူ ခလရ နီၣ်ဂံၢ် (၃၉) သုးကလၢၤဝံၤအလီၢ်ခံၣ် စီၤအ---အမိၢ်အပၢ်လဲၤဝဲဆူ ခလရ နီၣ်ဂံၢ် (၃၉) သုးကလၢၤ မ့ၢ်ဒ်သိးကထံၣ်လိာ်သးဒီး အဖိခွါဒီးအသကိးအဂီၢ် မ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဒီး တၢ်သ့ၣ်ကီၢ်သးဂီၤ အဃိန့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲသ့ၣ်လဲၤတူၤအဆၢကတီၢ် ဃုထံၣ်လိာ်သးဒီးစီၤအ--- ဒီး စီၤဘ--- ဘၣ်ဆၢၣ် SAC တဟ့ၣ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ် လၢကထံၣ်လိာ်သးဒီး အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. စီၤအ--- မိၢ်ပၢ်ဟံ်ဖျါထီၣ်တၢ်ကဲထီၣ်သးဒီးအဖိတဖၣ်ဆူ ဃ---သဝီသးပုၤ အအိၣ်ဒီးဃုတၢ်မၤစၢၤမ့ၢ်ဒ် သိးတၢ်ကပျါလီၤကွံာ်ဖိတဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢအိၣ်ကူး ၂၀၂၄ န့ၣ်ဆၢကတီၢ်ဒ်လဲာ် သဝီဖိခံၣ် အံၤတၢ်တပျါကွံာ်အါ ဒီးဟံၣ်ဖိဃိဖိသ့ၣ်တဖၣ်တဒီးန့ၣ်စ့ၢ်ကိးအဝဲသ့ၣ်ကစီၣ် မ့ၢ်တမ့ၢ် အဝဲသ့ၣ်အိၣ်တၢ်လီၤဖဲလဲာ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

**ကညီဂွံဝိခွဲးယံကရူဂ် (KHRG) အဂ္ဂိဖုန်ကိတ်**

ကညီဂွံဝိခွဲးယံကရူဂ် (KHRG) အံဘန်တံဒုးအိန်ထီန်အီဖဲ ၁၉၉၂ နံနံ ဒီးမ့ဝဲလီဂ်ကဝီကရုသဘူတဖုလု၊ အာန်လီ၊ မတော်လု၊ ကမဂုထီန်ပုဂ္ဂိုလ်ခွဲးယံအတံအိန်သး လုကီပယီမုထီန်ကလံထံးအပူနုန်လီ။ KHRG သိန်လိဝဲ လီဂ်ကဝီဒုသဝီဖိတဖုန် လုကမနီနံမတော်မဘန်ဒိပုဟီန်ခိန်ဖိခွဲးယံအဂ္ဂိအကျိနုန်လီ။ KHRG ဘိးဘန်ရုလီ၊ တံဂွံတံကျိတဖုန်အံ၊ ဒ်သိးကပံဖျိထီန်လီဂ်ကဝီပူ၊ ကမျါတဖုန်အကလု၊ အတံတူဂ်ဘန်ခိန်ဘန်၊ အတံဘန်ယိန် ဘန်ဘိုဒီး အတံထံန်တံပံသးသုန်တဖုန်နုန်လီ။ နယုထံန်သုန်ညါ ပတံမသုန်တဖုန်ဖဲ [www.khrg.org](http://www.khrg.org) အပူသုဝဲ ဒန်နုန်လီ။